

ROK TRZYDZIESTY DRUGI

ZESZYT TRZECI

RUCH PRAWNICZY EKONOMICZNY i SOCJOLOGICZNY

ORGAN
UNIwersytetu im. A. Mickiewicza
i Wyższej Szkoły Ekonomicznej
w Poznaniu

KWARTAŁ TRZECI

WARSZAWA — POZNAŃ 1970
PAŃSTWOWE WYDAWNICTWO NAUKOWE

KOMITET REDAKCYJNY

Redaktorzy

Stanisław Borowski, Stanisław Kowalski (zast. redaktora naczelnego), Adam Łopatka, Anna Michalska (sekretarz redakcji), Alfred Ohanowicz (redaktor naczelny), Stanisław Smoliński (zast. red. naczelnego)

Członkowie

Wiktor Jaśkiewicz, Alfons Klafkowski, Seweryn Kruszczyński, Władysław Markiewicz, Tadeusz Molenda, Tadeusz Szczurkiewicz, Stanisław Waszak, Franciszek Wróblewski, Zbigniew Zakrzewski

Adres Redakcji

Poznań, ul. Czerwonej Armii 90, Coll. Iuridicum UAM
pokój 87, tel 613-41

Copyright by
Państwowe Wydawnictwo Naukowe
Warszawa 1967

Printed in Poland

PAŃSTWOWE WYDAWNICTWO NAUKOWE — ODDZIAŁ W POZNANIU

Nakład 1314+136 egz. Ark. wyd. 30,5. Ark. druk. 25,25. Papier druk. sat. kl. V, 70 g, 70 × 100 cm. Do składania oddano 2 VI 1970 r. Do druku podpisano we wrześniu 1970 r. Druk ukończono we wrześniu 1970 r. Zamówienie nr 344/213. B-3/740. Cena zł 30,—

DRUKARNIA UNIWERSYTETU IM. ADAMA MICKIEWICZA W POZNANIU

SPIS TREŚCI

Od Redakcji	1
De la Rédaction	5
Adiunkt Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr Dionizy Wojtkowiak, <i>Konstytucyjne wolności obywateli PRL</i>	9
Adiunkt Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr Anna Michalska, <i>Podstawowe prawa społeczne obywateli PRL</i>	31
Prof. emeryt. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr Tadeusz Cyprian, <i>Węzłowe problemy społeczne nowego kodeksu karnego</i>	47
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu dr habil. Leon Tyszkiewicz, <i>Zarys rozwoju kryminologii w Polsce w latach 1945-1969</i>	61
Prof. emeryt. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu dr Alfred Ohanowicz, <i>Przedmiot przypadku niegodziwego wzbogacenia</i>	75
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr habil. Andrzej Wąsiewicz, <i>Proces rozwojowy obowiązkowych ubezpieczeń komunikacyjnych w Polsce</i>	87
Prof. dr Józef Górski i adiunkt dr Jacek Trojanek z Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, <i>Rozwój systemu umownego gospodarki uspołecznionej w Polsce Ludowej</i>	103
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu dr Zbigniew Janowicz, <i>Rozwój ogólnego postępowania administracyjnego</i>	121
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu dr habil. Zbigniew Leoński, <i>Nauka administracji w PRL</i>	141
Doc. dr habil. Mieczysław Przedpelski i prof. dr Stanisław Smoliński z Wyższej Szkoły Ekonomicznej w Poznaniu, <i>Rozwój przemysłu w Polsce Ludowej</i>	159
Przewodniczący Zespołu Ekonomicznego przy Centralnym Komitecie Stronnictwa Demokratycznego w Warszawie, mgr Janusz Gawrzyński, <i>Kształtowanie się funkcji drobnej wytwórczości w dwudziestopięcioleciu gospodarki Polski Ludowej</i>	171
Prof. Wyższej Szkoły Ekonomicznej w Poznaniu dr Zbigniew Zakrzewski, <i>Myśl ekonomiczna w nauce o handlu wewnętrznym w dwudziestopięcioleciu Polski Ludowej</i>	187
Doktorant Wyższej Szkoły Ekonomicznej w Poznaniu mgr Mieczysław Kędelski, <i>Układy cen czterech zbóż jako efekt różnicowania się struktury produkcji i rynku zbożowego w Polsce Ludowej</i>	205

Prof. Wyższej Szkoły Ekonomicznej w Poznaniu dr Ludwik Jankowski, <i>25 lat polskiego handlu zagranicznego</i>	221
Mgr Eugeniusz Adamski z Poznania i Dyrektor Okręgu Poczty i Telekomunikacji w Poznaniu mgr Zdzisław Karpiński, <i>Rozwój usług łączności w okresie dwudziestopięciolecia PRL</i>	249
Doc. Wyższej Szkoły Ekonomicznej w Poznaniu, dr habil. Janusz Piasny, <i>Podstawowe zmiany w poziomie i strukturze konsumpcji w Polsce Ludowej</i>	271
St. asystent Wyższej Szkoły Ekonomicznej w Poznaniu, mgr Irena Machyńska, <i>Tendencje rozwojowe plac w gospodarce uspołecznionej w Polsce Ludowej</i>	293
Prof. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr Jan Wąsicki, <i>Problematyka niemiecka i polskich ziem zachodnich w badaniach i działalności Wydziału Prawa Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu w latach 1919-1969</i>	303
Doc. Instytutu Zachodniego w Poznaniu, dr habil. Andrzej Kwilecki, <i>Zagadnienie integracji ludności rodzimej i osiedleńczej na ziemiach zachodnich</i>	327
Prof. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr Stanisław Kowalski, <i>Socjologiczne problemy wychowania na tle przemian społecznych w Polsce Ludowej</i>	359

SPRAWOZDANIA I KOMUNIKATY

<i>IV Ogólnopolski Zjazd Socjologów (Andrzej Brencz)</i>	381
<i>Sprawozdanie z sesji naukowej poświęconej prawu i kodyfikacjom okresu dwudziestopięciolecia PRL (Marian Kępiński, Jacek Trojanek)</i>	386

CONTENTS

From the Editor.	1
Dionizy Wojtkowiak, Dr iur., Senior Assistant at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Constitutional Freedoms of Citizens in the Polish People's Republic.</i>	29
Anna Michalska, Dr iur., Senior Assistant at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Fundamental Social Rights of Citizens in the Polish People's Republic.</i>	45
Tadeusz Cyprian, Dr iur., Professor Emeritus at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Main Social Problems in the Lights of the New Criminal Code.</i>	58
Leon Tyszkiewicz, Dr iur. habil., Docent at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>The Development of Criminology in Poland 1945-1969.</i>	74
Alfred Ochanowicz, Dr iur., Professor Emeritus at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Forfeit of Unjust Enrichment</i>	86
Andrzej Wąsiewicz, Dr iur. nabil., Docent at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Obligatory Transport Insurance in Poland</i>	100
Józef Górski, Dr iur., Professor at Adam Mickiewicz University in Poznań and Jacek Trojanek, Dr iur., Senior Assistant at this University, <i>The Development of Contracts in Nationalized Economy of People's Poland.</i>	118
Zbigniew Janowicz, Dr iur., Docent at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Development of General Administrative Procedure</i>	138
Zbigniew Leoński, Dr iur. nabil., Docent at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Science of Administration in the Polish People's Republic.</i>	157
Mieczysław Przedpelski, Dr rer. oecon. nabil., Docent at the School of Economics in Poznań and Stanisław Smoliński, Dr rer. oecon., Professor at the School of Economics in Poznań, <i>Industrial Development in People's Poland.</i>	169
Janusz Gawrzyński, Magister rer. oecon., Head of the Economist Unit at the Central Committee of the Democratic Party, <i>Function of Small Industry in the 25 Years' Economic Period of People's Poland</i>	184
Zbigniew Zakrzewski, Dr rer. oecon., Professor at the School of Economics in Poznań, <i>Economic Theory with Reference to Internal Trade Problems in the 25 Years' Period of People's Poland</i>	203

Mieczysław Kędelski, Magister rer. oecon., Doctorandus at the School of Economics in Poznań, <i>Price Relations of Four Cereals as an Effect of the Growing Variety in Production Structure and Com Market in People's Poland.</i>	219
Ludwik Jankowiak, Dr. rer. oecon., Professor at the School of Economics in Poznań, <i>25 Years of Polish Foreign Trade</i>	247
Eugeniusz Adamski, Magister rer. oecon. and Zdzisław Karpiński, Magister rer. oecon., Director of the Post and Communication Enterprise in the Region of Poznań, <i>Development of Communication Services in the 25 Years' Period of People's Poland.</i>	269
Janusz Piasny, Dr. rer. oecon. nabil., Docent at the School of Economics in Poznań, <i>Basic Changes in Level and Structure of Consumption in the Polish People's Republic.</i>	290
Irena Machyńska, Magister rer. oecon., Senior Assistant at the School of Economics in Poznań, <i>Developmental Pay Tendencies in the Socialized Economy of People's Poland</i>	302
Jan Wąsicki, Dr. iur., Professor at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Germany and Polish Western Territories in Research Conducted at Poznań University 1919 - 1969</i>	325
Andrzej Kwilecki, Dr. phil. nabil., Docent at the Western Institute, Poznań, <i>Integration of Native and Re-Settled Populations in Western Territories</i>	356
Stanisław Kowalski, Dr. iur., Professor at Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Sociological Problems of Education and Social Change in People's Poland.</i>	379

NOTES AND COMMUNICATIONS

<i>Fourth Polish Congress of Sociology</i> (Andrzej Brencz)	381
<i>Conference on Law and Codification in People's Poland 1944 - 1969</i> (Marian Kępiński, Jacek Trojanek).	386

СОДЕРЖАНИЕ

От редакции.	1
Адъюнкт Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Дионизы Войтковаяк, <i>Конституционная свобода граждан ПНР</i>	9
Адъюнкт Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Анна Михалска, <i>Существенные социальные права граждан ПНР.</i>	31
Проф. (пенсионер) Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Тадеуш Циприан, <i>Условные общественные проблемы нового уголовного кодекса.</i>	47
Доцент Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Леон Тышкевич, <i>Очерк развития криминологии в Польше в 1945 - 1969 гг.</i>	61
Проф. (пенсионер) Университета им. А. Мицкевича в Познани, Альфред Оханович, <i>Предмет пропажи бесчестного обогащения</i>	75
Доцент Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Анджей Вонсевич, <i>Развитие процесса обязательного коммуникационного страхования в Польше.</i>	87
Проф. др Юзеф Гурски и адъюнкт др Яцек Троянек из Университета им. А. Мицкевича в Познани, <i>Развитие условной системы общественного хозяйствования в Народной Польше.</i>	103
Проф. Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Збигнев Янович, <i>Развитие общего административного производства.</i>	121
Доцент Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Збигнев Леоньски, <i>Наука администрации в ПНР.</i>	141
Доцент, др Мечислав Пшедпельский и проф. др Станислав Смолинский из Высшей Экономической Школы в Познани, <i>Развитие промышленности в Народной Польше.</i>	159
Председатель Группы Экономистов Центрального Комитета Демократической партии в Варшаве, мгр. Януш Гавжиньски, <i>Формирование функции мелкого производства в течение 25-летия хозяйствования Народной Польши.</i>	171
Проф. Высшей Экономической Школы в Познани, др Збигнев Закшевски, <i>Экономическая мысль в науке о внутренней торговле в течение 25-летия Народной Польши.</i>	187
Докторант Высшей Экономической Школы в Познани, мгр. Мечислав Кендельски, <i>Система цен четырёх зерновых культур — результат дифференциации структуры производства и рынка хлебных злаков в Народной Польше.</i>	205
Проф. Высшей Экономической Школы в Познани, др Людвик Янковяк, <i>25 лет польской внешней торговли.</i>	221

Мгр. Еугениуш Адамски из Познани и Директор Окружного Предприятия Почт и Телекоммуникации в Познани мгр. Здзислав Карпиньски, <i>Развитие услуг в области связи в течение 25-летия ПНР</i>	249
Доцент Высшей Экономической Школы в Познани др Януш Пиасны, <i>Основные перемены в уровне и структуре потребления в Народной Польше.</i>	271
Ст. ассистент Высшей Экономической Школы в Познани, мгр. Ирена Махынська, <i>Тенденции развития заработной платы в обобществлённом секторе народного хозяйства Народной Польши</i>	293
Проф. Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Ян Вонсицки, <i>Проблематика германская и западных земель Польши в исследованиях и деятельности Юридического Факультета Университета им. А. Мицкевича.</i>	303
Доцент Западного Института в Познани, др Анджей Квилецки, <i>Проблема интегрирования местных жителей и, поселившихся во время кампании по переселению, на западных землях</i>	327
Проф. Университета им. А. Мицкевича в Познани, др Станислав Ковальски, <i>Социологические проблемы воспитания на фоне общественных перемен в Народной Польше</i>	359

ОТЧЁТЫ И СООБЩЕНИЯ

<i>IV-у Общепольский Съезд Социологов (Анджей Бренч)</i>	381
<i>Научная сессия посвященная праву и кодификациям в периоде 25-летия ПНР (Мариан Кемпиньски, Яцек Троянек).</i>	386